

Call for Abstracts

7th International Conference of the DGHWi

Wege zur Nachhaltigkeit in der Hebammenarbeit - Ways to sustainability in midwifery

08.+ 09.02.2024, EHB Berlin.

"As key players, all healthcare workers are being advised to take on board the issues and urged to take action on climate change in a drive to minimize these threats to human health. Midwives can take an essential role in influencing social change in relation to sustainability."

ICM in Position Statement: Impact of climate change (2014).

Sustainability, which has become the central guiding principle for transformation, is at the centre of the challenges that we face in this century. Sustainable development is realized when "the needs of the present are met without compromising the ability of future generations to meet their own needs" (Hauff, 1987). Sustainability is concerned with our natural habitat, the social foundations of society, and the human economy and way of life. The ethical principle of sustainable development includes taking responsibility for future generations, as well as ensuring equitable distribution of services and goods in the present. In order to achieve this, an interdisciplinary discourse is necessary.

In the UN's Agenda 2030, 17 Sustainable Development Goals (SDGs) were developed. Since then, individuals around the world have strived to put this shared vision into action through concrete national and institutional development plans. These programs have the goal to fight poverty and reduce inequalities. Due to multiple concurrent crises, i.e. COVID-19, climate change and conflict, the achievement of the 2030 Agenda for sustainable development is imperiled. Women, children, and other vulnerable groups are the most affected. Societies throughout the world, in order to achieve equality for women and an end to discrimination, must accordingly embrace policies and plans to foster sustainable development, reproductive health, and women's empowerment.

The goal of the 7th DGHWi International Conference is to answer this call and to explore the broad spectrum of sustainability as it pertains to midwifery and the continuum of maternal and newborn health. We are looking for presentations that focus on concepts, fields of action, responsibilities, and tasks that are relevant to practical midwifery, professional midwifery organizations, midwifery research, and teaching with regard to sustainable healthcare and include planetary health, transformation, social justice, (eco-)feminism, and climate-sensitive healthcare. Presentations or posters on current research are welcome.

Abstracts of max. 3,500 characters (incl. spaces) with a short personal statement can be submitted via the DGHWi website until August, 31st 2023. Feedback will be given by November, 7th 2023.

Call for Abstracts

7. Internationale Konferenz der DGHWi

Wege zur Nachhaltigkeit in der Hebammenarbeit - Ways to sustainability in midwifery

08.+ 09.02.2024, EHB Berlin

„As key players, all healthcare workers are being advised to take on board the issues and urged to take action on climate change in a drive to minimize these threats to human health. Midwives can take an essential role in influencing social change in relation to sustainability.”

ICM im *Position Statement: Impact of climate change* (2014)

Im Fokus der sehr heterogenen Auseinandersetzung mit den akuten Herausforderungen dieses Jahrhunderts steht das Prinzip der *Nachhaltigkeit*, das zum zentralen Leitbild der Transformation geworden ist. Nachhaltige Entwicklung wird dann realisiert, wenn sie „die Bedürfnisse der Gegenwart befriedigt, ohne zu riskieren, dass künftige Generationen ihre eigenen Bedürfnisse nicht befriedigen können“ (Hauff, 1987). Das ethische Prinzip der nachhaltigen Entwicklung basiert auf der aktiven Übernahme von Zukunftsverantwortung für künftige Generationen und auf der Verteilungsgerechtigkeit heute. Ein interdisziplinärer Diskurs ist notwendig. Nachhaltigkeit betrifft die natürlichen Lebensgrundlagen, die sozialen Grundlagen der Gesellschaft und die menschliche Wirtschaftsweise.

In der Agenda 2030 hat die UN 17 Ziele für nachhaltige Entwicklung (SDGs) entwickelt. Seitdem wird weltweit daran gearbeitet, diese gemeinsame Vision zur Bekämpfung der Armut und zur Reduzierung von Ungleichheiten konkret in nationale und institutionelle Entwicklungspläne zu übertragen. Aufgrund mehrfacher zusammenfallender Krisen (COVID-19, Klimawandel und Konflikte) ist die Verwirklichung der Agenda 2030 für nachhaltige Entwicklung gefährdet und Frauen, Kinder und andere vulnerable Gruppen sind am stärksten betroffen. Volle Gleichberechtigung und Selbstbestimmung der Frauen und ein Ende von Diskriminierung, wie gefordert, kann nur erreicht werden, wenn alle Gesellschaften und ihre Teilbereiche die Ziele für nachhaltige Entwicklung, reproduktive Gesundheit und Frauen-Empowerment in ihre politischen Strategien und Pläne integrieren.

Ziel der 7. Internationalen Konferenz der DGHWi ist es, diesem Aufruf nachzugehen und das breite Spektrum von Nachhaltigkeit im Kontext von *Gesundheit rund um die Geburt* wie auch des Hebammenwesens in den Fokus zu rücken. Für die Vorträge suchen wir Beitragende, die Konzepte, Handlungsfelder, Verantwortlichkeiten und Aufgaben (Planetary Health, Transformation, soziale Gerechtigkeit, (Öko-)Feminismus, klimasensible Gesundheitsversorgung etc.) aufzeigen, die für praktisch tätige Hebammen, Berufsorganisationen, die Hebammenwissenschaft und -lehre hinsichtlich einer nachhaltigen Gesundheitsversorgung neu hinzukommen oder an Bedeutung gewinnen. Vorträge oder Poster zu aktuellen Forschungsarbeiten sind herzlich willkommen.

Abstracts im Umfang von max. 3.500 Zeichen (inkl. Leerzeichen) mit einer kurzen Angabe zur Person können bis 31.08.2023 über die DGHWi-Website eingereicht werden. Die Rückmeldung erfolgt bis zum 07.11.2023.